
گروه اقتصادی - رئیس بخش 
زلزله و خطرپذیــری مرکز تحقیقات 
راه، مســکن و شهرســازی می گوید 
بر اســاس قانون مدیریت بحران این 
مرکز مســئول ارزیابی ساختمان های 
بلندمرتبه است ولی هیچ اقدامی برای 
اجرای آن نشــده اســت. دوم خرداد 
امسال ریزش ساختمان متروپل آبادان 
و کشته شــدن تعدادی از شهروندان 
آبادانی همه مردم را در بهت و شــوک 
و غــم فرو برد. ریزشــی کــه یادآور 
فروریختن آوار پلاســکوی تهران در 
۳۰ دی مــاه ۱۳۹۵ بود؛ پلاســکویی 
که قرار بــود درس و عبرت برای کل 
کشور باشد و ساختمان های ناایمن، به 
حداقل هایی از ایمن سازی برسند؛ اما 
نه تنها سازه های کهنه و قدیمی ناایمن، 
ایمن سازی نشدند بلکه حتی ساختمان 
در دست ساخت متروپل آبادان هم تابع 
»مقررات ملی ســاختمان« نشد و فرو 
ریخت. یک هفته بعد از ریزش متروپل، 
یکی از پایگاه های اطلاع رسانی لیستی 
از ۱۲۹ ساختمان ناایمن در تهران منتشر 
کرد که با تأیید و تکذیب هایی از سوی 
نهادهای مربوطه روبه رو شد اما به نظر 
می رســد بخش مهمی از این لیست، 

واقعیت داشته باشد.
چند ساختمان ناایمن داریم؟

بر مبنای سرشماری ۱۳۹۵ مرکز 
آمار ایران به عنوان آخرین سرشماری 
نفــوس و مســکن، تنهــا در بخش 
ساختمان های مسکونی، از ۲۳ میلیون 
مســکن موجود در کشور، حدود ۱۰ 
میلیون واحد مســکونی اعم از شهری 
و روستایی فاقد اسکلت هستند. یعنی 
حداقل ۱۰ میلیون واحد مســکونی در 
کشــور داریم که تاب مقاومت کافی 
در برابر زلزلــه را ندارند. از نظر بافت 
فرسوده نیز تنها در تهران از میان حدود 
یک میلیــون و ۱۵۰ هزار پلاک ثبتی، 
۲۰۰ هزار پلاک ثبتی در بافت فرسوده 
هستند؛ باید این موضوع را هم در نظر 
گرفت که پلاک ثبتی با واحد مسکونی 
متفاوت اســت و ممکن است در یک 
پلاک ثبتی، مثلًا ۸ یا ۱۰ واحد احداث 
شده باشد؛ از سوی دیگر بر اساس برخی 

برآوردهای آماری متقن، ۶۰ درصد این 
۲۰۰ هزار پلاک ثبتی در برابر زلزله های 
احتمالــی ایمن و تاب آور نیســتند. 
متأسفانه آمار دقیقی از ساختمان های 
بلندمرتبه و مهم ناایمن در دست نیست 
و این روال در شــهرهایی مانند مشهد، 
تبریــز، اصفهان و شــیراز هم صادق 
اســت و در مناطق مرکزی و میانی این 
کلانشهرها که بافت های فرسوده و پر 
تراکم واقع شده، ساختمان های ناایمن 
دیده می شود. علاوه بر ساختمان های 
ناایمن، محدوده های ناایمن هم داریم، 
مثلًا بازار تهران یکــی از ناایمن ترین 
مکان های شهری ماست؛ اگر وضعیت 
سیم کشی، راه های فرار، تراکم جمعیت 
و امکانات این محدوده را بررسی کنید، 
می بینید کــه ایمنی کافــی را ندارد و 
در صــورت برزو ســانحه خصوصاً 
در ایــام شــلوغ و کاری، این ازدحام 
جمعیــت می تواند به شــدت بحران 
زا و خطرآفرین باشــد. رئیس بخش 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی: لیســت ساختمان های 
ناایمن منتشــره، فقط محدود به آتش 
ســوزی است؛ مشــکلات سازه های 
ناایمن بیش از اینهاست. علی بیت اللهی 
رئیس بخش زلزله شناسی مهندسی و 
خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرسازی در گفت وگو با خبرنگار 
مهر دربــاره ســاختمان های نا ایمن 
در کشــور و تبعات و مشکلات آن با 
اشاره به انتشار لیستی از ساختمان های 
نا ایمن در فضــای مجازی و تکذیب 
آن از سوی سازمان آتش نشانی اظهار 
کــرد: این نکتــه را باید در نظر گرفت 
که ناایمنی یک واژه بســیار گسترده ای 
است و این احتمال وجود دارد که این 
لیست یا لیست های مشابه دیگری که 
در اختیار ســازمان آتش نشــانی بوده 
صرفاً از دیدگاه نا ایمنی در برابر حریق 
و آتش ســوزی، جمع آوری شده اند 
و ســازه هایی هســتند که تجهیزات 
آتش نشــانی و اطفای حریق مناسب 
نداشــته اند یا به امکانات مقابله با آتش 
سوزی مجهز نیســتند. وی ادامه داد: 
اما نا ایمنــی در برابر مخاطرات صرفاً 

نا ایمنی در برابر آتش نیست؛ مهم ترین 
نکتــه ای که مــا را نگــران می کند، نا 
ایمنی در برابر زلزله اســت که شــامل 
ساختمان های ناپایدار، ساختمان های 
فرســوده واقع در بافت های فرسوده 
و همچنین ســاختمان های روستایی 
می شــود؛ این دسته از ســاختمان ها 
ناایمن در برابر زلزله هستند. بیت اللهی 
یادآور شد: ساختمان های ناایمنی هم 
داریم که در روی زون های فرونشست 
زمیــن احــداث شــده اند؛ همچنین 
ســاختمان هایی در اطــراف تهران در 
دامنه های خطرناک و پرُ شیب احداث 
شــده اند که طبعاً ایمنی لازم را ندارند؛ 
بنابراین تعریف ســاختمان ناایمن از 
نظــر علمی، ناپایداری ســاختمان در 
برابر هر گونه مخاطره اســت به نوعی 
که ایمنی جانی ساکنان آن مجموعه یا 
مردم دیگر را تهدید می کند. وی تأکید 
کرد: با تعریــف فوق، بخش عمده ای 
از ســاختمان های موجود در کشــور 
ما درصــدی از ناایمنی را دارند. عضو 
هیئت علمی مرکز تحقیقات راه، مسکن 
و شهرســازی در پاسخ به این پرسش 
که ساختمان متروپل آبادان، شامل کدام 
دسته از موارد مذکور می شود، تصریح 
کرد: متروپل یک ساختمان بینابین بود 
به این دلیل که نه ساختمان کامل شده 
تلقی می شــد و نه ساختمان در دست 
احداث؛ چرا کــه از برخی طبقات آن 
استفاده می شــد و به هر حال تعدادی 
از مــردم به همین خاطر جان خود را از 
دست دادند؛ این دسته از ساختمان های 
در دست احداث که اصولاً باید نظامات 
کنترلی و اداری را طی کرده باشند، ایمن 
باشند؛ این دسته از ساختمان ها، تصور 
ما این اســت که درصــد بالایی از آنها 
ایمنی لازم را داشــته باشند چون طبق 
ضوابط و نظارت ها ساخته می شوند؛ اما 
نگرانی عمده به ساختمان های موجود 

و در دست بهره برداری برمی گردد.
وی خاطرنشــان کــرد: تعــداد 
ســاختمان های در دست بهره برداری 
ناایمن بسیار زیاد است اما از آنجایی که 
هر چه دایره فعالیت گســترده تر باشد، 
عملًا کاری نمی توان انجام داد، لذا برای 

اینکه کاری انجام شــود، آمدیم در بند 
»ظ« ماده ۱۴ قانــون مدیریت بحران، 
مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
را مکلف کردیم که مسئولیت ارزیابی 
و ایمنی ساختمان های مهم بلندمرتبه 
را بر عهــده بگیرد که امیدواری بودیم 
اعتباری به آن تخصیص داده شــود و 
به ترتیب از شــهر تهــران، تعدادی از 
ســاختمان های اولویــت دار ارزیابی 
شــود. بیت اللهی بیان کرد: این قانون 
شــهریور ۱۳۹۸ ابلاغ شــد و انتظار 
داشتیم که با تخصیص اعتبار، این کار 
زا سال ۱۳۹۹ آغاز می شد اما متأسفانه 
تا کنون و علی رغم پیگیری های مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی برای 
آغاز اجرای ارزیابی ساختمان های مهم 
و ناایمن شــهر تهران و شــرکت های 
ارزیابی ایمنی فعال شوند، اما این اتفاق 
رخ نداده اســت؛ در حالی که موضوع 
بسیار مهمی است و باید در ۳۱ استان و 
۱۲۴۱ شهر این ارزیابی های سازه های 
بلندمرتبه عملی شود. وی افزود: البته 
تعداد ســاختمان های مهم و بلندمرتبه 
و احتمــالاً بحــران زا، زیاد نیســت. 
متأســفانه این کار انجام نشده است؛ 
بعد از پلاســکو هم اقــدام خاصی در 
این زمینه انجام نگرفت؛ اگر به لیست 
ساختمان های ناایمن از نظر آتش نشانی 
شهرداری تهران دقت کنید، می بینید که 
ســاختمان های عمومی هستند و در 
دسترس سازمان آتش نشانی قرار دارند 
که مورد ارزیابی دوره ای قرار می گیرند 
و امکان شناســایی نقــاط ضعف آنها 
وجود دارد. رئیس بخش زلزله شناسی 
مهندسی و خطرپذیری مرکز تحقیقات 
راه، مسکن و شهرســازی اذعان کرد: 
اما ساختمان های مسکونی بلندمرتبه، 
ســاختمان های دولتی، بانک ها و… 
علــی رغم مهم بودن، در این لیســت 
قرار ندارند؛ علاوه بر این، بازرسی های 
انجام شده از این ساختمان های ناایمن، 
صرفاً به موضوع آتش ســوزی برمی 
گــردد؛ بنابراین اگر بخواهیم خارج از 
فضای هیجان زده و شــعارگونه کاری 
در خصــوص کنترل ســاختمان های 
ناایمن کنیم، باید اولاً اعتباری تخصیص 

داده شــود چون نیاز به آزمایش، اندازه 
گیری و نیروی کارشــناس متخصص 
دارد. متأسفانه در اینگونه موارد، وقتی 
حادثه ای انجام می شــود، تنها چند کار 
رســانه ای انجام می شود ولی در عمل 
آنچه مهم است که همان جلوگیری از 
اتفاقات گذشته است، انجام نمی شود.

وی با بیان اینکه امیدواریم بعد از 
حادثه متروپل، موضوع بررسی و کنترل 
ساختمان های ناایمن با جدیت پیگیری 
شــود، گفت: دو ســال بعد از ریزش 
پلاســکو توانســتیم قانون مدیریت 
بحران را به تصویب برســانیم ولی در 
عمل اتفاق خاصی رخ نداد. بیت اللهی 
اظهار داشت: این سوال مطرح است که 
چه دســتگاهی مسئول ارزیابی است، 
چه دســتگاهی آن را اجــرا می کند و 
نهایتاً کدام نهاد آن را تأیید خواهد کرد؟ 
همچنین ســاختمان های دستگاه های 
دولتی، خصوصی و عمومی باید از هم 
تفکیک شوند؛ واحدهای حقوقی ذی 
صلاح در این زمینه هم باید تشــکیل 
شــود که اگر روابط ناسالمی دیده شد، 
کنترل شــود؛ در صورت نهادینه شدن 
این فرآیند و با اولویت کلانشــهرها، 
می شود موضوع کنترل بلندمرتبه ها را 

عملیاتی کرد.
گزارش ریزش پلاسکو فقط 

در حد مطالعات باقی ماند
وی خاطرنشــان کــرد: پس از 
ریزش پلاســکو، کمیته ای به دستور 
رئیس جمهور ســابق برای بررسی آن 
و کارگروه هایــی هم ذیــل این کمیته 
تشکیل شد؛ گزارش های مفصلی هم 
تهیــه کردیم اما در حد همان مجلدات 
باقی ماند و ارتباطی میان این گزارش ها 
با »چه بایــد کردهای بعد از آن« ایجاد 
نشــد. این یکی از مشکلات مطالعات 

ماست که اگر مطالعات کاملی هم انجام 
شــود، عملًا تأثیری در متن ساخت و 
ســاز ندارد. این پژوهشــگر ادامه داد: 
اگــر مطالعات پلاســکو یــا احتمالاً 
گزارش های مربوط به سانحه متروپل 
به بخش عملی ســاخت و ساز ورود 
نکند، قطعاً در حد قفسه های کتابخانه 

های دانشگاه ها باقی می ماند.
ســازی  »ایمــن  تکملــه: 
بلندمرتبه هــای ناایمن؛ تقریباً 

هیچ«
اگرچه بنیاد مســکن بعد از زلزله 
غم بــار بم فرآیند نوســازی و مقاوم 
ســازی خانه های روســتایی را آغاز 
کرد و توانســت تا حــدود ۵۰ درصد 
خانه های روســتایی را طی سال های 
اخیر بازسازی یا مقاوم سازی کند، اما 
در خصوص بررسی ایمنی بلندمرتبه ها 
تقریباً هیچ کاری انجام نشده و ممکن 
اســت کمتر از ۵ درصد پیشرفت کار 
انجام شده باشــد. آن هم در حالی که 
قانون مدیریت بحران دولت را مکلف 
به ارزیابی ســاختمان های ایمن کرده 
است. از ســوی دیگر، فاجعه متروپل 
آبادان برای ساختمان در دست احداث 
رخ داد که علــی القاعده باید در زمره 
سازه هایی باشد که پس از تصویب الزام 
به ایمنی سازی بلندمرتبه ها و قانون نظام 
مهندسی و کنترل ساختمان احداث شده 
و باید الزامات قانونی در آن رعایت شده 
باشد. اما اینکه چرا یک سازه بلندمرتبه 
در دست ساخت به هیچ وجه بدیهیات 
و اولیات مقاوم ســازی در آن رعایت 
نشده، بر اساس اعلام معاون اول رئیس 
جمهور و وزیر کشور، از روابط ناسالم 
و مفاسد گسترده در صدور مجوزها و 
تأیید دستگاه های کنترل کننده ساخت 

و ساز حکایت دارد.

رئیس بخش زلزله و خطرپذیری مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی:

اجرای قانون الزام به ارزیابی بلندمرتبه های بحران زا؛ »تقریبا هیچ«

گــروه اقتصــادی - محمود 
محمودزاده معاون مسکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی در پاسخ به این 
سوال که یکی دو سالی است که با ورود 
کرونا دولت ها روی ســقف ۲۵ درصد 
اجاره بها تاکیــد دارند، ولی این اتفاق 
نمی افتد. دلیل آن چیست؟، گفت: اینکه 
بعضاً صحبت می شود که چرا دولت تا 
الان به موضوع اجاره بها و کنترل بازار 
مسکن ورود نکرده است، باید گفت که 
آمار ۳۰ ســاله از سال ۷۰ تا الان را اگر 
بررســی کنیم، می بینیم که در جلسات 
مختلف طرح هایی ارائه شده و همواره 
قیمت اجاره مسکن از یک شیب متعادل 

با تورم جامعه تبعیت می کرده است.
وی افــزود: این شــیب بین ۱۰ 
تــا ۱۵ درصد کمتر از تــورم عمومی 
تحت کنترل بوده، ولی از ســال ۹۸ به 
بعد همزمان با بیماری کرونا که عواقب 
اقتصــادی را برای کشــور ایجاد کرد، 

ورود دولت در این بازار مسکن خیلی 
مورد توجه قــرار گرفت و برای اولین 
بار در ســال ۹۹ با مصوبات ستاد ملی 
کرونا، کنترل اجاره در دستور کار قرار 
گرفت که همان ۲۵ درصد برای تهران، 
۲۰ درصد برای کلانشهرها و ۱۵ درصد 
برای سایر شهرهای کشور بود؛ که البته 
این طرح مشــمول تمدیــد اجاره بها 
می شــد و نه شروع اجاره، چون شروع 
اجــاره، مبانی قیمت گــذاری خاص 
خودش را دارد کــه قابلیت اجرای آن 
وقتی قانون وجود نداشته باشد، نیست.

معاون مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرســازی در پاسخ به این سوال 
که ولی ۲۵ درصد رعایت نشده و اینکه 
اگر کســی بخواهد به ساکن فعلی هم 
اجاره دهد، آیا ممکن اســت ۵۰ درصد 
رشد داشته باشــد؟، گفت: مرکز آمار 
ایران رسماً اعلام می کند در پایان سال 
۹۹ میزان افزایش اجاره بها، ۳۲ درصد 

اســت و اگر شــما ۲۵ درصد افزایش 
اجاره هایی را که تمدید شــدند و میزان 
متوســط آن هایی را کــه جدیداً اجاره 
رفته اند، در نظر بگیرید، آمار متوســط 
رشــد مبلغ اجاره در کشور ۳۲ درصد 
است و این در سال ۱۴۰۰ مجدداً تکرار 
شد. با همکاری ویژه ای که دستگاه های 
مختلف از جمله قوه قضاییه داشــتند، 
سال ۹۹ که سال ابتدای این طرح بود، ما 
۶۴ درصد کاهش جابه جایی مستاجر را 
داشتیم. محمودزاده در مورد علت عدم 
رعایت افزایش ۲۵ درصدی اجاره بها 
نیز تاکید کرد: باید به آمار ۲۲ درصدی 
که مرکز آمار ایران اعلام کرده اســت، 
استناد کرد.  رشــد اجاره بهای سال را 
کــه در حقیقت یک مرجــع اصلی و 
قابل اســتناد اســت و آماری که بانک 
مرکزی اعلام می کند، بر اساس سامانه 
کد رهگیری اســت و بر اساس تعداد 
معامله ای اســت که در مناطق مختلف 

شهر صورت می گیرد و متوسط گیری 
می کند و این نمی تواند ملاک درســتی 
برای برنامه ریزی باشد و در یک منطقه 
تعداد معاملات بیشــتر و در منطقه ای 

عکس این موضوع باشد.
وی افزود: این آمار امســال بیشتر 

است و سال ۹۹ که اجرای این مداخله 
در بازار شروع شد، ۳۲ درصد در پایان 
ســال انجام شد و ســال ۱۴۰۰ به ۳۴ 
درصد رســید. اما امسال چرا این اتفاق 
حادث شــده اســت؟ ببینید! همزمان 
مســایل مختلف اقتصادی است که در 
بازار مســکن تاثیر دارد. در گزارش تان 

اشاره فرمودید که از اردیبهشت پارسال 
تا اردیبهشت امسال مسکن ۲۶ درصد 
افزایش قیمت داشته است اگرچه بسیار 
زیاد اســت و قابل کنترل و قابل تحمل 
برای مصرف کننده نباشــد، ولی سوال 
این است که تورم عمومی کشور چند 

درصد بالا رفته اســت؟ وقتی در بازار 
اقتصــادی که مثلًا قیمــت ۴۰ درصد 
کالاها افزایــش داشــته، افزایش ۲۶ 
درصدی برای مســکن هم زیاد است 
چرا که مســکن حدود ۵۰ درصد سبد 
خانوار اســت و به این خاطر است که 
دولت و مجلس برای کنترل بازار وارد 

شدند و مصوباتی را هم ارائه می کنند.
این مقام مســئول در وزارت راه و 
شهرسازی درباره اینکه دستورات رئیس 
جمهوری در خصوص کنترل اجاره بها 
به کجا رســیده است؟، گفت: در سال 
۹۹ و ۱۴۰۰ مصوبه هایــی برای کنترل 

بــازار اجاره صورت گرفت. در ســال 
۱۴۰۱ شرایط کرونا را کمتر داریم، ولی 
با موضوعات جدیدی مواجه شدیم و 
مجموعه ای تحت عنوان بسته مدیریت 
بازار اجاره مطرح شــده، یک بسته سه 
بخشی است. بحث اول، بحث کمک یا 
تشدید عرضه واحدهای خالی موجود 

در بازار اســت. برای اقدام کوتاه مدت 
که همان ســامانه اسکان املاک است. 
سامانه اســکان املاک در دی ماه سال 
گذشــته برای اولین بار توانست بیش 
از ۵۶۰ هــزار واحد مســکونی خالی 
را شناســایی و به سازمان امور مالیاتی 
معرفی کنــد و اولین مالیات های خانه 
خالی بعد از ۴۰ و چند سال که از اولین 
قانون در این حوزه می گذشت، در بهمن 
ماه سال گذشــته اتفاق افتاد. اخیراً در 
هفته گذشته هم مجدداً ۱۲۰ هزار واحد 
خالی جدید را که شناســایی شده بود، 
به ســازمان امور مالیاتی معرفی کردیم. 
محمــودزاده ادامــه داد: بحث بعدی، 
بحث افزایش تولید اســت و در قالب 
پروژه های حمایتی که الان در دولت به 
عنوان یکی از پروژه های اصلی دولت 
است. در آن بیش از ۵۶۷ هزار واحد در 
حوزه مســکن شهری در حال ساخت 
داریــم.  در مراحل مختلف، ۱۵۸ هزار 
واحد در مسکن روستایی است و ۱۹۳ 
هزار واحد در حوزه خودمالکین ساخته 
می شــود. غیر از حدود ۵۳ هزار واحد 
بافت فرســوده که در همان پکیج اولیه 
اشــاره کردم.  این مجموعه کاری ۹۱۸ 
هزار واحدی تا الان است و تمام تلاش 
وزارت راه و شهرسازی این است که تا 
قبل از پایان سال این تعداد را به ۲ میلیون 
واحد برسانیم.  اما بحث سوم که مهمتر 
اســت، برای اقدامات کوتاه مدت در 
بحث کنترل بازار است. برای موضوع 
کنترل بازار هم پیشنهادهایی شده است 
و سخنگوی دولت هم اشاره کردند که 
در دو بخش اســت؛ بخشی است که با 
مصوبات دولت انجام شــدنی اســت 

که پیشــنهادات در کمیته های فنی و در 
ســتاد تنظیم بازار تایید شده و یکشنبه 
در صحن دولت مطرح خواهد شــد و 
بعد از تصویب دولت اطلاع رســانی 
خواهیم کرد. وی عنــوان کرد: کنترل 
بــازار نیاز به قانون دارد که روز شــنبه 
در جلسه ســران مطرح خواهد شد و 
مصوبات برای کوتاه مدت اخذ می شود 
و همزمان مجلس شورای اسلامی یک 
طرح دو فوریتــی دارد که برای تبدیل 
شــدن به قانون، زمانبر است و حتماً به 
تابستان امسال نمی رسد، ولی موضوع 
از طریق سران قوا در حال پیگیری است 
که بتوانیم این کنترل را برای تابســتان 
امسال و اجاره امسال داشته باشیم و بعد 
از تصویب قانون در مجلس شــورای 
اسلامی برای سال های بعد قابل کنترل و 
استناد قانونی خواهد بود. معاون مسکن 
و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی 
درباره برخی مســائل پیرامون سامانه 
دریافت کد رهگیری، گفت: ســامانه 
ایرادی ندارد و من نگفتم که سامانه کد 
رهگیری ایراد دارد. عرضم این بود که 
مثلًا اگر در منطقه یک تهران ۱۰ تا معامله 
می شود و در منطقه شش معامله صورت 
نمی گیرد، نمی توانیم متوسط بگیریم که 
در همــه مناطق مثلًا ۲۰ درصد افزایش 
پیدا کرده اســت. سامانه کد رهگیری، 
بحثش جداست و سامانه اسکان، ملاک 
اساس موضوعات برنامه ریزی مسکن 
در کشور اســت. اینکه دوستان بعضاً 
می گویند اطلاعات درســت است یا 
نیست، اصلًا این ها مورد قبول وزارت 
راه و شهرسازی نیست، تمام اطلاعات 

صحیح است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان؛
 ۱۲هزار و ۶۰۰ نفر از طرح های توسعه ای آبفا 

در فین بهره مند می شوند

غیرقانونی بودن هرگونه افزایش نرخ بلیط 
پروازهای داخلی

گروه اقتصادی -  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان از اجرای 
چند پروژه شــاخص با هدف بهره مندی بیشتر شهر فین و روستاهای تابعه از 
آب شرب پایدار خبر داد. به گزارش روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت 
آب و فاضلاب هرمزگان عبدالحمید حمزه پور در همایش شــوراها و دهیاران 
منطقه فین که با حضور منصور آرامی نماینده مردم هرمزگان در مجلس شورای 
اســلامی برگزار شد، با اشــاره به اقدامات انجام شده در این بخش، تامین آب 
روستای رضوان از طریق خط انتقال آب شیرین کن خلیج فارس به عنوان یک 
اقدام اساسی برای تامین آب پایدار مشترکین این منطقه با حمایت مقام عالی استان 
یاد کرد و افزود: رضوان از ابتدای امسال از کمبود آب رنج می برد و آبفا با هدف 
تامین نیاز آبی این منطقه و همچنین گذر از تابستان بدون تنش، این پروژه را وارد 
مدار بهره برداری کرد که خوشبختانه در حال حاضر شاهد رضایت مردم از این 
اقدام اساسی هستیم. وی به دیگر اقدام شاخص آبفا در این بخش اشاره کرد و 
افزود: به منظور ذخیره مورد نیاز آب شهر فین پیش بینی احداث یک باب مخزن 
هزار متر مکعبی با اعتبار ۱۰۰ میلیارد ریال شده است که پیمانکار آن نیز انتخاب 
و بزودی عملیات احداث آن آغاز خواهد شد . مدیرعامل آبفا همچنین به تکمیل 
پروژه های آبرسانی روستاهای کهتک، لاور، مهدی آباد، تربوبیه و کوران اشاره 
کرد و گفت:  پیمانکار این پروژه ها انتخاب شده و عملیات اجرایی آن بزودی 
آغاز خواهد شد.  به گفته وی با اتمام عملیات پروژه های یاد شده وضعیت تامین 
آب جمعیتی بالغ بر ۱۲ هزار ۶۰۰ نفر در این بخش بهبود می یابد. حمزه پور در 
پایان از حمایت دولت بویژه استاندار جهادی و نمایندگان هرمزگان در مجلس 
شورای اسلامی برای اجرای طرح های آبرسانی قدردانی و ابراز امیدواری کرد، 

با مشارکت شوراها و دهیاران بتوان اجرای پروژه ها را سرعت بخشید.

گــروه اقتصادی -  ضمن جلب توجه کلیه شــرکت های هواپیمایی به 
رعایت ضوابط، تاکید می گردد با هرگونه افزایش قیمت که مراحل قانونی را طی 
ننموده و به تایید ستاد تنظیم بازار نرسیده باشد، مطابق ضوابط برخورد خواهد 
شــد. به گزارش سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان؛ باتوجه به 
گزارشــات واصله مبنی بر افزایش نرخ بلیط هواپیما در چند روز اخیر توسط 
تعدادی از شــرکتهای هواپیمایی در برخی از مســیرهای پروازی داخلی، طی 
بررسی های انجام شده مشخص گردید تغییرات ایجاد شده در نرخ های بلیط 
توســط دو شــرکت هواپیمایی و بدون هماهنگی با ستاد تنظیم بازار صورت 
پذیرفته اســت. لذا ضمن جلب توجه  کلیه شرکت های هواپیمایی به رعایت 
ضوابط، تاکید می گردد با هرگونه افزایش قیمت که مراحل قانونی را طی ننموده 

و به تایید ستاد تنظیم بازار نرسیده باشد، مطابق ضوابط برخورد خواهد شد.

اقتصادی 6

 رشد اجاره بهای سال را که در حقیقت یک مرجع اصلی و قابل استناد است و آماری که بانک 
مرکزی اعلام می کند، بر اساس سامانه کد رهگیری است و بر اساس تعداد معامله ای است که در 
مناطق مختلف شهر صورت می گیرد و متوسط گیری می کند و این نمی تواند ملاک درستی برای 
برنامه ریزی باشد و در یک منطقه تعداد معاملات بیشتر و در منطقه ای عکس این موضوع باشد.

معاون وزیر راه و شهرسازی تشریح کرد؛

جزئیات بسته پیشنهادی 
وزارت راه  وشهرسازی برای 

مدیریت اجاره بها
محمودزاده گفت: کنترل بازار مسکن نیاز به قانون دارد که در جلسه سران قوا مطرح و مصوباتی برای 

کوتاه مدت اخذ می شود که بتوانیم این کنترل را برای تابستان امسال و اجاره امسال داشته باشیم.

گروه اقتصادی - با وجود وعده  
نهایی مســئولان ستاد مبارزه با قاچاق 
و فراهــم بودن مقدمــات لازم برای 
جمع آوری لوازم خانگی فاقد شناسه 
کالا و کد رهگیری، دیگر هیچ بهانه ای 
برای تعلــل در برخورد با قاچاق کالا 
نخواهدبود. حمیدرضــا دهقانی نیا، 
سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز از برخــورد قاطع با اجناس قاچاق 
حوزه لــوازم خانگی و دیگر کالاهای 
هدف خبر داده است. برخورد با قاچاق 
تا به امروز همواره به شــکل مقطعی و 
با رویکرد مصلحت محور همراه بوده 
است و متأســفانه تاکنون بهانه هایی 
همچون عدم توانایی شناسایی کالای 
قاچاق توســط مقام قضائی، توجیهی 
در جهت کم کاری در کشــف و ضبط 
کالای قاچاق در بازار بوده است. این در 

حالی است عمده عوائد فروش لوازم 
خانگی قاچــاق در جیب قاچاقچیان 
دانه درشــت و نیز اندکــی از آن هم به 
فروشــندگان و توزیع کنندگان کالای 
قاچــاق تعلق خواهد گرفــت. اما در 
مقابــل ضربه قاچاق بــه تولید داخل 
به گونه ای اســت که در شرایط تورم 
کنونی اشتغال بســیاری از جوانان را 
در خطر تهدید قرار داده اســت. طبق 
آماری که ستاد مبارزه با قاچاق در سال 
۹۷ منعکس کرده است، حجم قاچاق 
لوازم خانگی فراتر از ۲/۲ میلیارد دلار 
در ســال برآورد شده است که حداقل 
۸۰ هزار فرصت شــغلی را از بین برده 
است. گردش مالی در این بازار بیش از 
۴۰ هزار میلیارد تومان است و بر اساس 
مستندات وزارت صنعت برای ایجاد 
یک شغل در حوزه لوازم خانگی ۱۱۹ 

میلیون تومان بودجه لازم است.
عــدم توجه مســئولان به 

ظرفیت شناسه کالا
به گفته مقامات ســتاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پس سال ها تمدید و 
تعویق، بالاخره شهریور سال ۹۹ آخرین 
موعد برای فراهم آوردن مقدمات لازم 
بــرای برخورد با لوازم خانگی قاچاق 
بوده اســت. در این تاریخ می بایست 
تمامی لوازم خانگی ماشین لباسشویی، 
یخچال، یخچال فریزر، کولر و غیره در 
کشور شناسه کالا و کد رهگیری اخذ 
می کردند. الزام به اخذ شناســه کالا و 
کد رهگیری مربوط به ابتدای سال ۹۶ 
بــود اما تا ســال ۹۹ این طرح به علت 

کاستی ها و کم کاری ها به تعویق افتاده و 
بارها به واردکنندگان، عرضه کنندگان، 
تولیدکنندگان، خدمات پس از فروش، 
حمل کننــدگان و انبارکنندگان برای 
شناسه دار کردن لوازم خانگی داخلی 

مهلت داده شده است.
هیچ بهانــه ای برای »عدم 

برخورد« وجود ندارد
در حــال حاضــر اتحادیه های 
لــوازم خانگــی داخلــی صراحتاً از 
شناســه دار شدن تمامی لوازم خانگی 
موجود در ایــران خبر داده اند. عباس 
هاشمی، دبیرکل انجمن صنایع لوازم 
خانگــی ضمن اعــلام آمادگی برای 
انجام هرگونه برخورد در حوزه لوازم 

خانگی در کشــور، گفت: در حاضر 
حاضر می توانم بــا افتخار اعلام کنم 
که تمامی تولیدکنندگان لوازم خانگی 
کاملًا به تعهدات خود بابت اخذ شناسه 
و کدرهگیری برای اجناس خود اقدام 
کرده اند و ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز آمادگی کامل برای برای برخورد با 
لوازم خانگی قاچاق در سطح عرضه 
دارد. بنابرایــن با وجــود فراهم بودن 
کامل برای جمــع آوری اجناس فاقد 
شناســه کالا و کد رهگیری دیگر هیچ 
بهانه ای از ســمت نهادهای انتظامی و 
قضائی برای تعلل در برخورد با قاچاق 

مسموع نیست.
مجازی  فروشندگان  فراجا 

قاچاق را ردیابی کند
در برهه کنونی که ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز عزم جدی خود را برای 
مقابله میدانی با قاچاق اعلام کرده است 
لازم است که سایر نهادهای همکار در 
زمینه جمــع آوری قاچاق مخصوصاً 
فراجا، همپای این ستاد، اعلام آمادگی 
خود را به شکل علنی اعلام کنند. بنابر 
ادعــای اکبر پازوکــی رئیس اتحادیه 
فروشــندگان لوازم خانگی هم اکنون 
۹۰ درصــد لوازم خانگــی قاچاق در 
فضای مجازی به فروش می رســد و 
قسمت کوچکی از آن در کف مغازه ها 
فروختــه می شــود. بنابراین در وهله 
اول برخــورد با توزیع کنندگان لوازم 

خانگی قاچاق در سایت ها و شبکه های 
اجتماعی باید در دستور کار پلیس فتا 
و ضابطان سایبری نیروی انتظامی قرار 
بگیرد. واضح است که ردیابی قاچاق 
در فضای مجازی به مراتب از بازرسی 
میدانی گســترده و جســت و جوی 
خیابانی ســهل الوصول تر خواهد بود 
و ضابطان و دستگاه قضائی بلافاصله 
با کشــف فروشگاه یا کانال فروشنده 
کالای قاچاق به راحتی امکان ردیابی 
مکان فروشــنده و مســدودی درگاه 
فروش او را خواهند داشــت. اما تا به 
امــروز هیچ برخورد جــدی با لوازم 
خانگی قاچاق به صورت مستمر انجام 
نشده است؛ بلکه صرفاً با مطالبه گری 
رسانه ها و اتحادیه های تولیدکنندگان 
لوازم خانگی داخلی به شکل مقطعی 
صورت  حضــوری  بازرســی های 

می گرفته و ســپس بعــد چند هفته 
برخورد مجدداً طرح به به فراموشــی 
سپرده می شده است. سیستم ضعیف 
برخورد با قاچاق در ســال های اخیر 
باعث شــده اســت که حتی در زمینه 
قاچاق معکوس نیز با مشــکل مواجه 
شــویم. محمد وصالی مدیر کل دفتر 
صنایــع لوازم خانگی و اداری وزارت 
صمت سال گذشته عنوان کرده بود: »از 
صد در صد واحدهای تولیدی، کیفیت 
۵۰ تا ۶۰ درصــد واحدهای تولیدی 
خوب است و حتی صادرات معکوس 
می شود؛ یعنی محصول ایرانی به خارج 
از مرزهــای اطراف مــی رود و لیبل 
خارجی یا کــره ای می خورد و دوباره 
به داخل کشــور بر می گردد و مردم به 
تصور کالای خارجی آن را خریداری 

می کنند.«

هیچ بهانه ای برای »عدم برخورد« وجود ندارد
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